
	 Drobné	potíže	nastaly	poté,	co	jsme	ukončili	výběrové	
řízení	na	výstavbu	víceúčelového	hřiště	 s	umělou	 trávou		
v	areálu	Sokola	Příkazy.	V	rozpočtu	jsme	na	tuto	investici		
počítali	 s	 částkou	 3	 mil	 Kč.	 Z	 výběrového	 řízení	 však	
vzešla	cena	o	1,1	milionu	vyšší.	Faktem	je,	že	při	plánová-	
ní	této	investice	jsme	finanční	náročnost	trochu	podcenili.	
Nechali	jsme	proto	prověřit	rozpočet	znalcem,	a	ten	nám	
řekl,	že	vysoutěžená	cena	je	velmi	dobrá	a	doporučil	nám	
tuto	 investici	 realizovat.	 Kdo	 sleduje	 ceny	 stavebních	
materiálů,	dobře	ví,	že	jen	v	průběhu	letošního	jara	došlo		
k	 navýšení	 ceny	 o	 10	 až	 15	 %.	 Předpokládat	 zlevnění	
těchto	 komodit	 v	 příštím	 roce	 či	 letech	 následujících,	 je	
nejspíš	nereálné.
	 Zastupitelé	 se	 opět	 sešli	 na	 mimořádném	 jednání		
a	 v	 poměru	 hlasů	 10	 PRO,	 1	 se	 ZDRŽEL	 z	 celkového	
počtu	 11	 přítomných,	 odpovědně	 rozhodli	 o	 realizaci	
tohoto	 záměru,	 který	 se	 již	 několikrát	 odkládal.	 Někdy		
i	takové	posunutí	v	čase	však	nemusí	být	na	škodu.	Ještě	
vloni	 by	 byl	 na	 povrch	 hřiště	 instalován	 umělý	 trávník		
3.	 generace,	 který	 se	 zasypává	gumovým	granulátem,	 či	
křemičitým	pískem.	Krom	horší	údržby	při	znečištění	se	
zásypy	 musí	 průběžně	 doplňovat	 a	 celková	 životnost	 je	
nižší,	 než	 u	 trávníku	 4.	 generace,	 který	 bude	 na	 našem	
hřišti.	 Jedná	 se	 o	 bezzásypový	 trávník	 s	 vyšší	 hustotou	
umělých	vláken,	který	má	asi	o	1/3	delší	 trvanlivost	než	
dříve	jmenovaný.	Pro	zlepšení	komfortu	užívání	bude	pod	
kobercem	 z	 umělých	 vláken	 o	 délce	 30	 mm	 instalována		
20	 mm	 pružná	 polyethylenová	 podložka	 s	 pamětí.	 To	
znamená,	že	po	její	deformaci,	například	při	pádu,	dojde	
po	 pár	 vteřinách	 k	 navrácení	 do	 původního	 objemu.	
Lajnováním	vznikne	vyznačení	hřiště	pro	malou	kopanou	
a	také	zde	budou	vyznačena	2	hřiště	na	volejbal.	Věříme,	
že	hřiště	 s	umělou	 trávou	bude	hojně	navštěvované,	a	 to	
nejen	 našimi	 sportovci,	 spolky,	 ale	 také	 žáky	 základní		
a	mateřské	školy.	
	 Než	ještě	došlo	k	hlasování	zastupitelů	o	tomto	zámě-	
ru,	 museli	 jsme	 odpovědně	 zvážit,	 odkud	 vezmeme	
chybějící	finanční	prostředky.	Možností	máme	několik.
	 Počátkem	 dubna	 byla	 podána	 žádost	 o	 dotaci	 na	
Olomoucký	 kraj.	Vloni	 jsme	 na	 výstavbu	 víceúčelového	
hřiště	obdrželi	částku	600	tis.	Kč.	Dalším	zdrojem	příjmů	
jsou	škrty	ve	schváleném	rozpočtu.	Určitě	letos	nebudeme	
stavět	 zázemí	obecního	úřadu	 a	 odložíme	některé	menší		
naplánované	investice.	I	tak	těch	velkých	staveb	letos	máme	
požehnaně.	Dále	jsme	vyhodnotili	dosavadní	příjem	obce	
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	 s	příchodem	jara	došlo	na	domě	č.	p.	20,	kde	vzniká	
7	sociálních	bytů,	k	 instalaci	nových	oken.	Vlastně	 jsme	
jenom	 nechali	 uvést	 průčelí	 tohoto	 domu	 do	 původního	
stavu	podle	dobové	fotografie.	I	když	není	zdaleka	hotovo	
a	právě	teď	dochází	k	zateplení	fasády	polystyrenem,	tento	
donedávna	velmi	zanedbaný	a	nepěkný	dům,	působí	úplně	
jiným	dojmem.	Myslím,	že	je	na	místě	složit	hold	našim	
předkům,	kteří	měli	pro	architekturu	veliký	cit	a	dokázali	
stavět	velmi	pohledné	a	účelné	nemovitosti.	Někdy	mám	
dojem,	 že	 se	 v	 dnešní	 době	 na	 tyto	 zásady	 zapomnělo,	
což	je	téma	na	dlouhou	diskusi	a	možná	zamyšlení.	Proto,	
až	budete	plánovat	opravu	fasády	či	výměnu	oken	u	Vaší	
nemovitosti,	 zkuste	 se	poradit	 se	zkušeným	architektem,	
jak	to	udělat	nejen	účelně,	ale	také	s	ohledem	na	ráz	naší	
obce,	 která	 je	 jedinou	 vesnickou	 památkovou	 rezervací		
v	Olomouckém	kraji.	Někdy	stačí	velice	málo.	Třeba	jen	
udělat	 plastický	 rámeček,	 římsu,	 lištu,	 barevnou	 linku	
okolo	oken	a	průčelí	Vašeho	domu	získá	úplně	jiný	ráz.	
	 Výstavba	dočišťovacích	 rybníků	na	Hynkově	 se	nám	
zkomplikovala	poté,	co	vítězná	společnost	Navláčil	s.	r.	o.	
oddalovala	podpis	smlouvy	o	dílo	a	následně	se	ukázalo,	
že	o	tuto	zakázku	již	nejeví	zájem.	Obratem	jsme	vstoupili	
do	jednání	s	další	firmou	v	pořadí,	společností	LB	2000,		
U	Hřiště	810/8,	Olomouc.	Následně	bylo	 svoláno	zastu-	
pitelstvo,	kde	 jsme	 tuto	 skutečnost	projednali	 a	 schválili	
uzavření	 smlouvy	 o	 dílo	 s	 touto	 společnosti.	 Bohužel,		
výsledná	cena	se	nám	o	něco	navýšila.	Biologické	rybníky	
budou	 postaveny	 za	 cenu	 7	 228	 788,-	 Kč,	 tedy	 pokud	
nedojde	 k	 jejímu	 navýšení	 o	 nějaké	 nepředpokládané	
vícepráce.	 Jen	připomínám,	že	 z	vysoutěžené	ceny	bude	
63,75	%	hrazeno	 z	dotace,	 kterou	poskytlo	Ministerstvo	
životního	prostředí.	Staveniště	již	bylo	předáno	zhotoviteli	
a	 samotné	 práce	 započnou,	 jakmile	 to	 povětrnostní	
podmínky	dovolí.	Hlína	z	výkopových	prací	při	výstavbě	
nové	 kanalizace	 na	 Hynkově,	 která	 je	 již	 navezena	 na	
pozemku,	 kde	 budou	 rybníky,	 se	 použije	 na	 stavbu	
jejich	 hrází.	 Kdyby	 tomu	 tak	 nebylo,	 museli	 bychom	
hlínu	 dovážet,	 a	 to	 by	 znamenalo	 další	 náklady.	 I	 když	
se	 nám	 výstavba	 kanalizace	 a	 rybníků	 oproti	 původním	
předpokladům	 trochu	 posunula,	 nakonec	 to	 povede	
ke	 snížení	 ceny	 biologických	 dočišťovacích	 rybníků		
a	vyřešení	problému,	kam	uložit	hlínu	z	výkopových	prací	
při	výstavbě	kanalizace.	
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za	leden	až	březen	2021	z	rozpočtového	určení	daní,	tedy	
od	státu.	 I	když	 jsme	rozpočet	sestavili	na	straně	příjmů		
o	20	%	nižší	než	v	loňském	roce,	což	nám	bylo	doporučeno	
Ministerstvem	 financí,	 takový	 propad	 v	 příjmech	 se	
zdaleka	nepotvrdil.	Je	stejný	jako	v	roce	2019	a	jen	o	něco	
málo	nižší	než	v	roce	2020.	Zdá	se	proto	pravděpodobné,	
že	takový	propad	v	příjmech	do	rozpočtů	obcí	nebude,	což	
by	mohlo	obcím	napomoci	v	jejich	investičních	záměrech.
	 Na	 louce,	 u	 hektarového	 lesíka	 za	 dálnicí,	 jenž	 je	
v	 majetku	 Mysliveckého	 sdružení,	 započala	 výstavba	
biocentra	 o	 rozloze	 tří	 hektarů.	 Příprava	 záměru,	 včetně	
vyřízení	všech	potřebných	dokladů	a	100	%	dotace,	trvala	
několik	 let.	V	 době	 přípravy,	 ale	 i	 teď,	 kdy	 se	 započalo		
s	realizací,	nám	s	tímto	záměrem	velmi	vydatně	pomáhá	
pan	 Ing.	Libor	Tandler,	 kterému	bych	chtěl	 touto	 cestou	
poděkovat.

	 Snad	bude	letošní	průběh	jara	a	léta	jiný	než	ten	loňský.	
Už	je	načase.	Všichni	bychom	si	to	přáli.	Příští	týdny	nám	
na	tato	očekávání	dají	jasnou	odpověď.			

Jarek Sívek

Co se dělo ve škole

Matematická soutěž KLOKAN

	 V	 pátek	 19.3.	 se	 žáci	 zúčastnili	 celostátní	 matema-	
tické	soutěže	,,Matematický	klokan.“	Tato	soutěž	má	mo-	
tivační	 charakter	 a	 jejím	 cílem	 je	 popularizace	 matema-	
tiky.
	 Pořadatelem	Klokana	v	ČR	je	Jednota	českých	mate-	
matiků	a	 fyziků.	Soutěžící	 jsou	podle	věku	 rozděleni	do		
kategorií:	Cvrček	(2.	-	3.	třída	ZŠ),	Klokánek	(4.	-	5.	třída	
ZŠ).	
	 V	 letošním	 roce	 soutěž	probíhala	on-line,	každý	žák	
měl	60	minut	na	vypracování	18	matematických	otázek.	
Příklady	 a	 jejich	 řešení	 byly	 mnohdy	 matematickým	
oříškem,	 a	 to	nejen	pro	děti.	Po	 skončení	 soutěže	 se	při	
řešení	mnohdy	zapotili	i	jejich	rodiče.
Úspěšní řešitelé školního kola:
Cvrček
2.	ročník:	 1.	Norbert	Holtslag,	2.	Sofie	Urbánková,
	 	 3.	Anežka	Krylová,	Vlastimil	Krč
3.	ročník:	 1.	Ondřej	Hymr,	2.	Michael	Peřina,	
	 	 3.	Jakub	Stejskal
Klokánek
4.	ročník:	 1.	Markéta	Krainová,	2.	Otakar	Živec,
	 	 3.	Ondřej	Hejtman
 Absolutním vítězem krajského kola se stal:
Norbert Holtslag	z	2.	třídy	naší	školy.
Gratulujeme!!!!

Eva Zvěřová
Velikonoce   on–line
	 Dnešní	doba	nám	přináší	spoustu	starostí	a	překážek	
bez	 možnosti	 setkávání	 se	 a	 udržování	 lidových	 tradic.		

A	 proto	 jsme	 hledali	 příležitost,	 jak	 si	 všichni	 společně	
udělat	 radost	 a	 při	 on-line	 výuce	 připomenout	 zvyky		
a	tradice	spojené	s	Velikonocemi.
	 Doma	 jsme	 se	 oblékli	 do	 zelených,	 modrých	 nebo	
žlutých	 triček	 a	 nachystali	 si	 kraslice	 a	 velikonoční	
výzdobu.	
	 V	10	hodin	vše	odstartovalo	a	konečně	jsme	se	mohli	
vidět,	alespoň	přes	počítač.	Každý	ukázal	svoje	vyrobené	
kraslice	 i	 velikonoční	 výzdobu.	 Vajíček	 se	 nám	 on-line	
sešlo	celkem	543.	Děti	s	rodiči	kraslice	také	věsili	na	náš		
„kraslicovník“	 před	 školou.	 Poprosili	 jsme	 i	 veřejnost,	
rodiče	a	přátele	školy,	zda	by	nám	s	výzdobou	pomohli.	
Nakonec	jsme	měli	ozdobené	kraslicovníky	tři	kraslicemi	
různých	 velikostí,	 zdobenými	 zajímavými	 technikami.	
Velikonoční	 vajíčka	 byla	 malovaná,	 háčkovaná,	 drátko-	
vaná,	lepená,	škrabaná,	voskovaná….	
	 Chtěli	 bychom	 všem	 za	 kraslice	 poděkovat.	Věříme,	
že	kraslicovníky	přispěly	ke	zlepšení	velikonoční	nálady.	
Žáci	 byli	 po	 návratu	 do	 školy	 nadšeni,	 a	 tak	 jsme	 byli	
všichni	spokojeni.

Eva Zvěřová

Velikonoce očima našich žáků

Velikonoční pátračka
Škola	 pro	 děti	 přichystala	 velikonoční	 pátračku	 po	
Příkazích.	 Sešla	 jsem	 se	 u	 školy	 s	 Pájou	 a	 Sárinkou.	
Před	 školou	 byl	 krásně	 ozdobený	 kraslicovník	 a	 hned	
jsme	 šly	 na	 první	 úkol.	 Těch	 úkolů	 bylo	 celkem	 deset		
a	byly	rozmístěné	po	památkách	v	obci,	například	u	žudru,	
skanzenu	nebo	kapličky.	U	každého	stanoviště	byl	 jeden	
úkol.	Všechny	 úkoly	 jsme	 postupně	 splnily.	 Pátračka	 se	
nám	líbila.

Lenka Bořilová, 4. ročník

Vycházka za poznáním

	 Po	nucené	pauze	je	alespoň	část	dětí	zpět	v	mateřské	
škole.	 A	 opravdu	 si	 užívají	 každé	 chvilky	 strávené		
s	kamarády.
	 Pokud	počasí	dovolí,	chtěli	bychom	s	dětmi	trávit	co	
nejvíce	času	venku	a	podnikat	výlety	za	poznáním,	aby	co	
nejvíce	 poznaly	 okolí	 svého	 domova.	 Tentokrát	 však	 ne	
vlakem	ani	autobusem,	ale	pěšky	s	batůžkem	na	zádech.
	 Naše	první	vycházka	byla	po	cyklostezce	do	Skrbeně.	
A	protože	si	právě	povídáme	o	domácích	zvířatech	a	jejich	
způsobu	 života,	 využili	 jsme	 možnost	 pozorovat	 koně		
a	kozy.	Mohli	jsme	se	na	ně	podívat	zblízka,	pohladit	je,	
nakrmit.
	 Nemohlo	 chybět	 ani	 proběhnutí	 po	 dětském	 hřišti		
a	občerstvení	od	maminky,	ukryté	v	batůžku.
I	 když	 nás	 nohy	 trochu	 bolely,	 vycházka	 se	 nám	 líbila		
a	 děti	 už	 se	 moc	 těší,	 jaký	 výlet	 jim	 paní	 učitelky	 přip-	
raví	příště.

L. Navrátilová, vedoucí učitelka MŠ
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Diplom

Foto k článku „Vycházka za poznáním“

Velikonoce on-line

PODĚKOVÁNÍ

	 Touto	 cestou	 bychom	 chtěli	 poděkovat	 chlapcům	
Davidovi	 Gárskému	 a	 Tondovi	 Tandlerovi	 za	 jejich	
vlastní	nápad	s	věnováním	části	peněz,	které	si	vyklapali		
o	Velikonocích,	naší	dceři	Sárince.	Finanční	dar	činil	3.000	
Kč.	Velmi	nás	to	dojalo	a	moc	si	toho	vážíme.	Za	darovanou	
částku	 pořídíme	 pomůcky	 pro	 dceru	 na	 zlepšení	 jemné		
a	hrubé	motoriky.	Možná	je	to	napadlo	už	jenom	proto,	že	
jsou	takto	vedení	z	domova.	Obě	maminky	chlapců	pracují	
jako	 asistentky	 dětí	 se	 zdravotním	 postižením	 a	 vedou	
děti	 správným	 směrem.	 Naučily	 je	 už	 v	 raném	 věku,	 že	
takovým	dětem	nebo	lidem	se	má	pomáhat.	Ještě	jednou	
velmi	děkujeme.

Petra a Radek Dostoupilovi
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Jsem smutný, naštvaný, ale léčím se

	 hlavně	slivovicí,	ale	i	prací	na	zahradě,	projížďkami	
na	 kole	 a	 pobíháním	 se	 psy	 v	 blízkém	 lese.	 Myslel	
jsem,	 že	 jsem	 furiant,	 když	 za	 nouzového	 stavu	 na	 kole	
přejíždím	 hranice	 katastru	 naší	 obce	 a	 na	 veřejném	
prostranství	konzumuju	u	výdejního	okénka	svařák,	který	
jsem	 měl	 naposled	 při	 rozžíhání	 vánočního	 stromu	 dvě	
léta	zpátky	(2019).	Ale	to	je	nic	proti	tomu,	co	si	dovolil	
Renatin	 holandský	 přítel	 Johan,	 s	 kterým	 si	 dopisuje.	
Samozřejmě	 se	 mi	 to	 nelíbí,	 ale	 zakázat	 jí	 to	 nemohu.		
I	 přes	 tamní	 zákazy	 se	 vydal	 s	 manželkou	 na	 čtrnáct	
dní	 do	 hotýlku	 na	 malý	 ostrov.	 Jídlo	 jim	 prý	 nebudou	
podávat	v	restauraci,	ale	přinesou	jim	je	na	pokoj.	Jen	aby.	
Zatímco	já	měl	strach,	aby	za	přejetí	hranic	katastru	obce	
mne	po	polích	nehonili	policajti,	někteří	naši	lepšolidi	si	
klidně	užívali	pobytu	v	přímořských	destinacích	a	mnozí	
nám	 jako	dárek	dovezli	 i	 nové	agresívnější	mutace	viru.	
Nečetl	jsem	nikde,	že	by	byli	nějak	postiženi.	Asi	jen	na	
chudý	lid	musí	být	přísnost.	To	v	Číně	nebo	i	Rakousku	
by	je	šoupli	do	centrální	karantény,	kde	by	si	ubytování,	
stravování	 i	 vyšetření	 museli	 zaplatit.	 Ono,	 ta	 situace	 je		
v	Evropě	prakticky	stejná	a	opatření	jsou	někde	i	přísnější	
než	u	nás.	Víme	to	z	e-mailové	korespondence	se	známými	
v	 Německu,	 Holandsku	 a	 Rakousku.	 I	 moje	 kamarádka	
z	Toronta	píše,	 že	opatření	v	Kanadě	 jsou	podobná	 jako	
u	nás.	Co	mne	však	rozčiluje,	že	nás	všichni	 tito	přátelé	
litují,	 jak	 jsme	s	covidem	nejhorší	na	světě.	Nejsme.	Už	
jsem	 to	 jednou	 vysvětloval.	 Děláme	 nejvíc	 testů,	 tak	
logicky	 máme	 nejvíc	 positivních.	V	 okolních	 zemích	 je	
mají	také,	ale	nevědí	o	nich,	když	tolik	nevyšetřují.	Situace	
je	prakticky	všude	víceméně	stejná.	Covid	se	přestane	šířit,	
až	se	s	ním	setká	aspoň	70	%	populace.	Ať	už	přirozenou	
cestou	 -	 promořením	 nebo	 vakcinací.	 Ta	 různá	 omezení	
mohou	jen	zpomalit	postupné	promořování,	brzkého	cíle	
se	však	bez	vakcinace	nedobereme.	Ti	pozitivně	testovaní,	
je	jich	u	nás	už	víc	jak	1,5	milionu,	a	těch,	kteří	ani	nevědí,	
že	onemocnění	bezpříznakově	prodělali,	je	daleko	víc,	by	
neměli	 být	 v	 současné	 době	 vakcinováni.	 Doc.	 Koutná	
z	 jedné	 brněnské	 kliniky	 prohlásila,	 že	 je	 vakcinovat	 je	
zločin,	ušetřené	vakciny	by	se	mohly	podat	potřebnějším...	
Po	proběhlém	onemocnění	přítomné	protilátky	vyvážou	ve	
vakcíně	jakýmkoli	způsobem	umrtvený	nebo	modifikova-
ný	 virus	 a	 vytvoří	 se	 málo	 protilátek,	 které	 už	 nejsou	
schopny	ochránit	před	případnou	novou	infekcí.	To	ví	kaž-	
dý	zkušený	chovatel	králíků,	že	navakcinovat	proti	moru	
mladé	 králíky,	 kteří	 od	 vakcinovaných	 matek	 mají	 ještě	
hodně	 kolostrálních	 protilátek,	 je	 průšvih.	 Nejvhodnější	
doba	je	mezi	8-10	týdnem	stáří.	Ne	dříve.	Jinak	mu	králíci,	
i	 když	 byli	 vakcinováni,	 při	 ataku	 viru	 uhynou.	 A	 tak	
lze	vysvětlit	 i	 to,	že	někteří	už	navakcinovaní	 lidé	znova	
onemocní.	Když	jsme	už	u	toho	srovnání	s	králičím	morem:	
každý	 chovatel	 králíků	 také	 ví,	 že	 se	 nesmí	 vakcinovat		
v	chovu,	kde	už	onemocnění	morem	propuklo.	To	se	pak	
může	 jen	 modlit,	 aby	 aspoň	 nějaký	 ten	 králík	 s	 dobrou	
přirozenou	imunitou	přežil.	Když	přesto	i	zdánlivě	zdravé	

Velikonoce
	 Letošní	 Velikonoce	 jsme	 jako	 minulý	 rok	 slavili	
doma.	A	přesto	 to	byla	zábava!	Škola	pro	nás	připravila	
velikonoční,	zábavnou	a	poučnou	on-line	únikovku	a	také	
únikovou	 procházku	 po	 příkazkých	 památkách.	 Na	 růz-	
ných	 stanovištích	 jsme	 hledaly	 kódy	 a	 plnily	 úkoly.	
Výsledný	 kód	 byl	 „Svátky	 jara“.	 S	 kamarádkami	 nás	 to	
moc	 bavilo.	 V	 neděli	 jsem	 s	 babičkou	 pekla	 beránka.	
Povedl	se	nám.

Sára Vlková, 4. ročník

	 My	jsme	pekli	beránka,	trubičky	a	malovali	vajíčka.	Ve	
čtvrtek	jsem	našel	„slepičku“	a	v	pondělí	hned	ráno	jsem	
mrskal.	Bylo	to	super.

Milan Hubáček, 3. ročník

Žáci 5. ročníku za on-line katedrou
	 V	 neděli	 28.	 března	 2021	 jsme	 si	 připomenuli	 429.	
výročí	 narození	 Jana	 Ámose	 Komenského,	 slavného	
učitele	národů.
	 Odvážní	 páťáci	 si	 vyzkoušeli	 roli	 pedagoga	 v	 rámci	
on-line	 výuky.	 Zde	 je	 	 jejich	 zhodnocení	 výuky	 svých	
spolužáků:
	 Dne	 29.3.	 jsem	 vyučoval	 český	 jazyk	 místo	 paní	
učitelky.	 Připravil	 jsem	 si	 pro	 spolužáky	 opakování	
slovních	druhů	 a	 přídavných	 jmen	 -	 určení	 jejich	vzorů.	
Procvičili	jsme	také	zájmena	mi,	my	v	učebnici	na	straně	
104	 /	 cvičení	 4.	 Pro	 zpestření	 výuky	 jsem	 dal	 něco	 pro	
zábavu	-	najít	na	cedulkách	dvě	vyjmenovaná	slova.	Učení	
mě	bavilo	a	spolužáci	byli	moc	šikovní.		

Ráďa Šindelář

	 Vybrala	 jsem	 si	 matematiku,	 protože	 ráda	 počítám		
a	matematika	mě	baví.	V	učebnici	jsme	počítali	2	cvičení,	
jedno	na	násobení	a	dělení,	ve	druhém	jsme	zpaměti	sčítali	
a	odčítali.	Holky	a	kluci	dobře	pracovali.		

Makča Krčmová

	 Přírodovědu	 jsem	si	vybrala,	protože	mě	baví	a	 ráda	
se	 učím	 nové	 věci,	 hlavně	 jak	 naše	 tělo	 pracuje.	 Učila	
jsem	smyslovou	soustavu,	četli	jsme	si	o	sluchu	a	potom	
jsem	zadávala	otázky	k	učivu.	Na	internetu	jsme	vyhledali	
prstovou	abecedu	a	ukazovali	po	písmenkách	svoje	jména.	
Zbytek	hodiny	jsme	si	společně	povídali.			

Maruška Müllerová

	 Minulý	týden	v	úterý	jsem	byl	učitel	vlastivědy.	Hned	
jsem	dal	 svým	žákům	na	úvod	hodiny	krátkou	prověrku		
o	vědomostech	naší	krásné	České	republiky.	Žáci	zvládli	
test	na	výbornou.		

Honza Zbořil

- Pokračování ze str. 2 -
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králíky	 navakcinuje,	 nezůstane	 mu	 nic.	 Ale	 i	 u	 lidské	
chřipky	se	ví,	že	se	nemůže	očkovat	uprostřed	probíhající	
infekce.	Ale	u	pandemie	covidu	nám	nic	jiného	nezbývá.		
A	tak	se	může	stát,	když	se	navakcinuje	v	období,	kdy	virus	
už	v	organizmu	je	a	nemoc	dosud	nepropukla,	může	dojít	
po	 vakcinaci	 k	 propuknutí	 onemocnění.	Ale	 na	 ně	 mají		
v	současné	době	nemocnice	dostupné	 léky	a	dost	zkuše-	
ností,	 jak	 i	 těžkou	 formu	 zvládnout.	 I	 tak	 lze	 vysvětlit	
některé	postvakcinační	komplikace.	Myslím,	 že	všechny	
nabízené	 vakcíny	 jsou	 dobré.	 Mně	 naše	 sympatická	
praktická	 lékařka	 nabídla	 dvě	 vakcíny.	 Když	 jsem	 ženě	
vysvětlil,	 jaký	 je	 mezi	 nimi	 rozdíl,	 poradila	 mi,	 ať	 si	
nechám	píchnout	tu	s	šimpanzím	adenovirem,	že	prý	budu	
pružněji	lézt	po	stromech,	až	budu	na	zahradě	dělat	jarní	
průřez.	 Zatím	 se	 očkovat	 nenechám,	 zvláště	 když	 jsem	
vystudoval,	že	u	lidí	s	krevní	skupinou	0	by	těžký	průběh	
nemoci	 hrozit	 neměl.	 Vysvětlují	 to	 působením	 dvou	
aglutininů,	které	 tato	krevní	 skupina	obsahuje.	Má	žena,	
můj	společník	a	já	právě	tu	0	máme.	Navíc	tuším,	že	jsem	
onemocnění	bezpříznakově	prodělal.	Asi	si	nechám	udělat	
test	na	protilátky.	Ale	když	mne	bez	potvrzené	vakcinace	
nepustí	do	divadla,	na	koncert,	do	hospody	nebo	v	zimě	na	
sjezdovku,	tak	mi	nic	jiného	nezbude.

	 Opatřeni	 proti	 covidu	 jsou	 skoro	 všude	 přibližně	
stejná.	 Jen	 u	 nás	 se	 z	 toho	 stalo	 politikum.	 Mluví	 do	
toho	kdekdo,	každý	by	 to	dělal	 lépe.	V	Německu	o	 tom	
rozhoduje	 věhlasný	 Kochův	 ústav.	 U	 nás	 po	 roce	 1989	
zrušili	 lékařskou	 fakultu	 hygienickou,	 a	 tak	 vlastně	 od	
té	 doby	 nemáme	 na	 problematiku	 zvládání	 epidemií	
odborníky.	 Snad	 jich	 pár	 vychovává	 vojenská	 lékařská	
akademie,	 odkud	 pochází	 Prymula.	 Ale	 toho	 jsme	 se	
zbavili.	 Zato	 máme	 až	 přemíru	 odborníků,	 kteří	 vědí,	
jak	 se	 virus	 přichycuje	 na	 buňku,	 dokonce	 jaké	 enzymy	
k	 tomu	používá,	ale	nikdo	neví,	 jak	 ten	virus	zvládnout,	
když	 se	 začne	 šířit.	 Paradoxem	 je,	 že	 radí	 všichni,	 kteří	
si	 myslí,	 že	 tomu	 rozumí.	A	 tak	 si	 vláda	 pořídila	 jakýsi	
poradní	výbor,	v	kterém	jsou	rádci.	Je	tam	ústavní	právník,	
matematici,	 virologové,	 biochemici,	 infektologové	 a	 ně-	
jaký	ten	lékař.	Mezi	nimi	je	nejvíc	slyšet	nelékař,	údajně	
virolog	s	dvěma	tituly	před	jménem	a	dalšími	za	jménem.	
Mluví	do	všeho,	radí	Babišovi,	ať	kromě	Blatného	vyhodí	
z	ministerstva	zdravotnictví	i	náměstka,	protože	si	myslí,	
že	 je	nakloněn	přirozenému	promořování.	Navíc	některé	
vědecké	kapacity	bez	lékařského	vzdělání	radí	lékařům	jak	
léčit,	hlavně	nepoužívat	byť	jinde	odzkoušené	účinné	léky,	
které	však	neschválila	evropská	léková	agentura.	Ale	jen	
moderní	nové	léky,	byť	i	třeba	v	Americe	zpochybňované.	
Ono	např.	dávka	čtyřicet	let	používaného	ivermectinu	stojí	
kolem	sta	korun,	nové	léky	vyjdou	na	desetisíce.	Rozum	
zůstává	 stát,	 jak	 někdo	 může	 být	 přesvědčen	 o	 vlastní	
důležitosti.	 Moje	 maminka	 by	 řekla,	 že	 se	 předrostl.	
Ono	i	člověk	ověšený	tituly	může	být	hňup	nebo	kope	za	
farmaceutické	 firmy,	 které	 ze	 svých	 tučných	 zisků	 pustí	
něco	na	jeho	výzkum.	Je	mi	z	toho	špatně.	Nejdebilnějšími	
se	 mi	 jeví	 návrhy	 této	 komise,	 jak	 zavřít	 průmysl,	

nesmyslné	 testy	 na	 mateřských	 a	 základních	 školách		
a	všude,	kde	to	jen	jde.	A	také	podmínky	pro	návrat	žáků	
k	 řádné	 výuce.	 Ale	 lidi	 kvůli	 těmto	 zrůdným	 nápadům	
nadávají	vládě.	Běda,	když	někdo	z	vlády	má	jiný	názor.	
Hned	je	k	tomu	v	médiích	demento,	že	oni	jsou	zásadně	
proti.	Jakoby	si	vláda	neuvědomovala,	že	tito	rádci	svými	
výmysly	 diskreditují	 hlavně	 ji.	 Nebo	 si	 říká,	 když	 tito	
„machři“	svými	nápady	poštvou	lidi	proti	vládě	a	zruinují	
státní	kasu,	její	naplnění	po	prohraných	volbách,	bude	řešit	
někdo	jiný.	Když	jsem	si	přečetl	na	internetu	varování,	že	
veterinární	 ivermectin	 rozežere	 lidem	 vnitřnosti,	 musel	
jsem	to	zkusit	na	sobě.	Nic	se	nestalo,	jen	se	mi	lépe	dýchá	
a	 také	mne	přestal	bolet	kyčelní	kloub.	Když	nic	 jiného,	
aspoň	jsem	se	odčervil.	Musel	jsem	si	ověřit,	jak	by	dopadl	
některý	z	holubářů,	kteří	si	berou	ode	mne	ivermectin	na	
celou	letovou	sezónu,	kdyby	ho	napadlo	vyzkoušet	ho	na	
sobě.	Chtěl	jsem	mít	čisté	svědomí.

	 Několikrát	jsem	se	v	našich	novinách	rozčiloval,	jak	
se	v	naší	 sexismem,	genderismem	a	multikulturalizmem	
nasáklé	Západní	 civilizaci	podceňuje	výuka	matematiky.	
Není	 to	 celosvětový	 trend.	 Asijské	 země	 touto	 cestou	
nejdou.	 V	 matematických	 dovednostech	 jsou	 pořád	 na	
špici.	Někdo	mi	poslal	e-mailem	maturitní	otázky	jednoho	
pražského	 gymnázia	 z	 roku	 1876.	 S	 tamními	 příklady		
z	matematiky	by	měli	problémy	i	absolventi	dnešní	matfyz.	
Zdá	 se	 mi,	 že	 jako	 většina	 blbneme,	 chybí	 nám	 zdravý	
selský	 rozum.	A	 pak	 se	 nedivme,	 že	 naše	 elity	 vymýšlí	
opatření,	která	zdravý	rozum	nebere.

	 Když	jsem	ve	své	knihovně	hledal	ještě	něco,	co	jsem	
nečetl,	našel	 jsem	tam	útlou	červenou	knížku,	kterou	mi	
darovala	 při	 likvidaci	 knihovny	 svého	 otce	 jeho	 dcera,	
kamarádka	mé	ženy	Aleny.	Je	z	pozůstalosti	jejího	dědeč-	
ka,	prvorepublikového	ministra	zemědělství	a	střelického	
statkáře	 Sonntága.	 Jde	 o	 překlad	 z	 ruštiny,	 který	 vyšel	
v	 roce	 1902.	 Jsou	 to	 zápisky	 praktického	 lékaře.	Autor	
sedm	let	po	absolutoriu	popisuje	stav	zdravotnictví	nejen	
v	 Rusku	 ale	 i	 v	 ostatním	 světě.	 Nedokážu	 si	 představit,	
jak	tehdy	vzájemně	komunikovali,	když	pořádali	světový	
hygienický	kongres	v	Petrohradu	v	r.	1802,	tři	roky	před	
bitvou	tří	císařů	u	Slavkova.	On	se	však	víc	zaměřuje	na	
období	 zhruba	 od	 roku	 1850.	 Zmiňuje	 všechny	 tehdejší	
i	dosud	známé	velikány	medicíny.	Zírám,	jaký	byl	 tehdy	
přehled	 o	 tom,	 co	 kde	 se	 na	 klinikách	 řešilo	 a	 na	 co	 se	
přišlo.	Např.	 lékaři	kritizovali,	 jak	neúspěšně	 léčili	 tyfus	
v	 americkém	 Bostonu	 nebo	 jak	 v	 olomoucké	 nemocnici	
chtěli	 odzkoušet	 nové	 narkotikum	 při	 trhání	 zubu		
u	 pětatřicetileté	 ženy	 a	 ta	 se	 z	 narkózy	 neprobrala.	 Píše	
o	 chirurgickém	 kongresu	 v	 německém	 městě	 Halle		
i	o	tom,	jak	autor	dosud	používaného	bilrotova	linimentu	
byl	velmi	nerudný	pán	i	to,	jak	tehdy	nedocenili	Kochův	
objev	tuberkulinu,	protože	byli	zklamaní,	že	nejde	použít		
k	léčbě	tuberkulózy,	ale	jen	k	její	diagnostice.	Hlavní	nápl-
ní	tehdejší	medicíny	byla	léčba	tuberkulózy,	tyfu,	syfilisu,	
občas	i	cholery.	Jinak	stejně	jako	dnes	nachlazení,	angíny,	
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infarkty,	mrtvice	a	poranění.	Stejně	jako	v	současnosti	se	
dbalo	na	dodržování	schválených	postupů.	To	se	nelíbilo	
mladému	 lékaři,	 který	 tvrdil,	 že	 bez	 experimentů	 se	
medicína	 nebude	 vyvíjet.	 Proto	 kritizoval	 zákaz	 pokusů	
na	 živých	 zvířatech,	 který	 v	 roce	 1876	 dali	 v	Anglii	 do	
zákona.	 Rozčiloval	 se,	 že	 pokusy	 na	 zvířatech	 jim	 vadí,	
a	 masakrování	 Bulharů	 osmanskými	 Turky,	 kteří	 tehdy	
Bulharsko	okupovali,	jim	nevadí.	Tento	dvojí	metr	na	dění	
ve	světě	vidíme	i	nyní.

	 Když	přemýšlím,	jak	moc	mne	proticovidová	opatření	
omezila,	musím	přiznat,	že	moc	ne.
	 Snad	nejvíc	mne	mrzí	vymazání	celé	jedné	lyžařské	
sezóny.	 Vzhledem	 k	 sněhovým	 podmínkám	 mohla	 být	
ta	 letošní	 vynikající.	 Ono,	 v	 mém	 věku	 mi	 jich	 už	 moc	
nezbývá.		
	 No,	 a	 také	 mi	 moc	 chyběla	 návštěva	 koncertů	
olomoucké	 filharmonie	 a	 hlavně	 oper.	 V	 olomouckém,	
brněnském	 nebo	 ostravském	 divadle.	 Proto	 nás	 mile	
překvapilo	 pozvání	 na	 Pucciniho	 operu	 Tosca,	 kterou	
nastudovalo	 ostravské	 divadlo.	 Uvedlo	 ji	 na	 televizním	
kanálu	 TV	 Noe	 13.	 února.	 Nestačil	 jsem	 se	 divit,	 jak	
i	 v	 této	 pro	 divadla	 těžké	 době	 si	 mohli	 dovolit	 takové	
hvězdné	 obsazení.	 Titulní	 roli	 Florii	 Toscy	 zpívala	
německá	 sopranistka	kazašského	původu,	 která	 zpívá	na	
všech	 známých	 světových	 scénách.	 I	 roli	 jejího	 milence	
měl	světoznámý	španělský	zpěvák.	Na	televizi	v	obýváku	
se	nám	zmíněnou	stanici	nepodařilo	najít,	ale	našli	 jsme	
ji	 na	 televizi	 v	 ložnici.	 Renata	 připravila	 před	 postele,	
na	 kterých	 jsme	 seděli,	 víno	 a	 něco	 k	 zakousnutí.	 Ale	
to	 neodpovídalo	 atmosféře,	 kterou	 zažíváme	 v	 divadle,	
kdy	 člověk	 vnímá	 různé	 parfémy	 v	 okolí	 sedících	 dam	
a	hlavně	 i	my	 jsme	oblečeni	v	nejlepším,	co	máme.	Ale	
my	 tam	 seděli	 jen	 ve	 všedních	 kalhotách	 a	 vytahaných	
mikinách.	 Připadal	 jsem	 si	 jako	 buran,	 který	 znesvěcuje	
krásný	zážitek,	který	pro	nás	ostravské	divadlo	připravilo.	
Proto	 jsem	 se	 během	 přestávky	 mezi	 prvním	 a	 druhým	
dějstvím	převlékl	do	svátečního,	které	jsem	neměl	na	sobě	
víc	 než	 rok.	Pasoval	 jen	motýlek,	 límečkem	košile	 jsem	
se	 trochu	 přidusil,	 ale	 dalo	 se	 to	 vydržet.	 Horší	 to	 bylo		
s	kalhotami,	to	by	se	musel	pošít	knoflík.	Spravil	to	řemen.	
Nevěřili	byste,	jak	jsem	si	po	tom	převleku	připadal	jaksi	
povznešený.	 Také	 Renata,	 která	 se	 nastrojila	 až	 mezi	
druhým	 a	 třetím	 dějstvím,	 celou	 slavnostní	 atmosféru	
dovršila.	Dokonce,	aby	mi	udělala	radost,	použila	parfém,	
který	jí	každý	rok	kupuju	pod	stromeček.	Když	skončily		
v	televizi	po	představení	ovace,	skočil	jsem	se	do	ordinace	
zvážit.	Hrůza,	za	ten	rok	různých	omezení	jsem	přibral	3,4	
kg.	Jak	já	se	jich	chudák	zbavím.	Jsem	z	toho	zoufalý,	ale	
léčím	se.	Slivovicí.	

Váš Standa Kovář
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Zprávy z Rady

	 Vážení	 čtenáři,	 ve	 sloupku	 VÍTE,	 ŽE	 Vás	 chceme	
informovat	 o	 zajímavých	věcech	projednávaných	Radou	
obce,	 která	 se	 pravidelně	 schází	 každých	 čtrnáct	 dní.	
Vybrali	jsme	pro	Vás	ty	nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l	 žádost	 Unie	 Roska	 z	 Olomouce	 o	 poskytnutí	
individuální	dotace	z	rozpočtu	obce	Příkazy	na	rok	2021	
ve	výši	10.000,-	Kč	
l	 cenovou	nabídku	společnosti	Hydrosoft	Veleslavín	na	
aktualizaci	digitálního	povodňového	plánu	-	 jednorázová	
aktualizace	za	cenu	30.000,-	Kč	bez	DPH
l	 cenovou	 nabídku	 Hrubé	 stavby	 s.r.o.,	 Troubelice	 na	
výmalbu	celé	tělocvičny	ve	výši	20.000,-Kč	včetně	DPH.
l	 žádost	společnosti	ENTERPLEX	s.r.o,	o	pokračování	
ve	 spolupráci	 při	 výběru	 dodavatele	 elektřiny	 pro	 obec	
formou	 aukce,	 stávající	 smlouva	 je	 uzavřena	 na	 dobu	
určitou	do	31.12.2021
l	 cenovou	nabídku	SEPOS,	spol.	s	r.o.,	na	samozavírací	
dveře	v	Záloženském	domě	Příkazy	za	cenu	6.304,-	Kč	vč.	
DPH
l	 výsledek	 poptávkového	 řízení	 na	 provedení	 změny	
Územního		plánu	obce	Příkazy		č.	1.
S	nejnižší	nabídkovou	cenou	se	na	1	místě	umístila	nabídka	
č.	1	od	Ing.	arch	Eva	Tempírová,	AUR	atelier	Olomouc	za	
cenu	203.280,-	vč.	DPH		
l	 cenovou	 nabídku	 KM	 admin,	 Bílany	 na	 organizační	
zajištění	výběrového	řízení	na	dodavatele	v	rámci	veřejné	
zakázky	„Rekonstrukce	víceúčelového	asfaltového	hřiště	
–	Příkazy“	za	cenu	30.250,-	Kč		včetně	DPH
l	 nákup	 100	 ks	 jednorázových	 rychlotestů	 na	 detekci	
COVID-19	 a	 100	 ks	 respirátorů	 FFP2	 za	 celkovou	 cenu		
19.100,-	Kč	–	od	dodavatele	ANILO	TRADE	SE	Praha	
l	 nabídku	 společnosti	 BERGER-HUCK,	 Horní	 Jelení	
na	ochrannou	síť	pro	ochranu	stropu	v	tělocvičně,	3	ks	sítě	
za	cenu	12.071,-	Kč	včetně	DPH
l	 žádost	 TJ	 Sokol	 Příkazy	 o	 poskytnutí	 individuální	
dotace	z	rozpočtu	obce	na	rok	2021	ve	výši	10.000,-	Kč.
l	 žádost	Příkazského	spolku	líného	kolaření	o	poskytnutí	
individuální	dotace	z	rozpočtu	obce	na	rok	2021	ve	výši	
10.000,-	Kč
l	 účetní	 závěrku	 Základní	 školy	 a	 Mateřské	 školy	
Příkazy,	 p.o.	 za	 rok	 2020	 v	 jejím	 plném	 rozsahu.	 Bylo	
zjištěno,	že	schvalovaná	účetní	závěrka	poskytuje	v	rozsahu	
skutečností	posuzovaných	podle	zákona	č.	563/1991	Sb.,	
o	 účetnictví	 věrný	 a	 poctivý	 obraz	 předmětu	 účetnictví	
a	 finanční	 situaci	 účetní	 jednotky.	 Schvaluje	 zlepšený	
hospodářský	výsledek	ve	výši	73.733,10	Kč	
l	 odpuštění	nájemného	a	nákladů	spojených	s	vytápěním		
za	pronájem	restaurace	na	Záložně	panu	Jiřímu	Svobodovi,		
Olomouc	za	měsíce		leden	až		duben	2021
l	 odpuštění	nájemného	a	nákladů	spojených	s	vytápěním	
za	pronájem	nebytových	prostor	paní	Veronice		Mlčochové,	
Náklo	za	měsíce	leden		až	duben	2021	



-	7	-

l	 uzavření	 smlouvy	 na	 komplexní	 pojištění	 majetku	
obce	Příkazy	se	společností	Kooperativa	pojišťovna	od	01.	
04.	2021	na	dobu	3	let,	na	základě	výběrového	řízení
l	 nabídku	 Podlahářství	 Oldřich	 Nevařil,	 Otrokovice	
na	 zhotovení	 podlahy	 učebny	 v	 budově	 Základní	 školy	
Příkazy	za	cenu	celkem	117.151,50	Kč	včetně	DPH	
l	 nabídku	 Deratizace4D,	 s.r.o.,	 na	 celoplošnou	 mimo-	
řádnou	deratizaci	obce	Příkazy	metodou	zavěšení	nástrah	
do	kanalizačních	vpustí,	provedení	kontroly	po	4	týdnech	
a	vyhodnocení	spotřeby	s	návrhem	dalších	opatření
l	 cenovou	nabídku	Presbeton	Nova,	s.r.o.,	Olomouc	na	
nákup	dlažby	za	cenu	42.834,94	Kč	bez	DPH
l	 poskytnutí	finanční	dotace	ve	výši	10.000,	Kč	z	roz-	
počtu	 obce	 na	 rok	 2021	 Charitě	 Šternberk,	 středisko	
Litovel
l	 smlouvu	mezi	obcí	Příkazy	a	RMA	CENTRUM,	s.r.o.,	
Praha	 o	 zajišťování	 bezplatného	 testování	 zaměstnanců	
obce	na	Covid-19
l	 aktualizaci	 katastrálních	 dat	 a	 inženýrských	 sítí	 pro	
informační	 systém	 obce	 na	 území	 obce	 od	 společnosti	
GEOCENTRUM,	spol.	s	r.o.,	Olomouc	za	cenu	9.680,-	Kč	
vč.	DPH
l	 smlouvu	o	dílo	na	autorský	a	technický	dozor	od	ing.	
Petr	Gotthans,	Olomouc,	na	akci	Realizace	biocentra	LBC	
89	–	Padělky,	za	cenu	35.000,-	Kč
l	 cenovou	nabídku	č.	N-21-122	od	společnosti	Ecologial	
Consulting	 a.s.	 Olomouc	 na	 činnost	 koordinátora	 BOZP	
na	realizaci	stavby	„Realizace	biocentra	LBC	89-Padělky“	
za	cenu	25.000,-	Kč	bez	DPH
l	 žádost	Tomáše	Kratochvíla	o	odpuštění	nájmu	za	rok	
2020	a	za	 rok	2021	za	využívání	zkušebny	v	prostorách	
Mateřské	školy	Příkazy
l	 cenovou	 nabídku	 TSaB	 stavební	 firma,	 spol.	 s	 r.o.,	
Olomouc,	na	technický	dozor	stavby	-TDS	–	rekonstrukce	
víceúčelového	 asfaltového	 hřiště	 Příkazy	 z	 13.310,-	 Kč	
včetně	DPH/	měsíc

Zprávy ze Zastupitelstva obce

Zastupitelstvo obce dne 18. 2.2021  schválilo:
l	 rozpočet	na	rok	2021	jako	schodkový	
l	 střednědobý	výhled	rozpočtu	na	rok	2022-2024
l	 dodatek	 č.	 1	 k	 úvěrové	 smlouvě	 č.	 0632882179/
LCD	ze	dne	19.	6.	2020,	kterým	se	 rozšiřuje	účel	úvěru	
o	 projekt	 č.	 5	 „Koupě	 Smykového	 nakladače	 B	 961	
včetně	 manipulačních	 vidlí	 a	 ochranného	 rámu	 za	 cenu	
1.327.551,50	Kč“
l	 dodatek	č.	3	ke	smlouvě	o	nájmu,	provozování	a	údržbě	
infrastrukturního	majetku	–	vodovodu	obce	Příkazy	mezi	
obcí	Příkazy	a	Moravskou	vodárenskou	a.s.
	
Zastupitelstvo obce dne 18.3.2021  schválilo: 
l	 výsledek	 výběrového	 řízení	 na	 veřejnou	 zakázku:	
„DOPLNĚNÍ	KANALIZACE	A	BIOLOGICKÉ	DOČIŠ-	
ŤOVACÍ	 NÁDRŽE	 –	 HYNKOV“.	 Byla	 vybrána	 druhá	

nejnižší	 nabídka:	 LB	 2000,	 s.r.o.,	 U	 Hřiště	 810/8,	 779	
00	Olomouc,	 IČ	64618081	ve	výši	5.974.205,29	Kč	bez	
DPH.	Zastupitelstvo	pověřuje	starostu	podpisem	smlouvy	
o	dílo	se	zhotovitelem.	
l	 rozpočtovou	změnu	č.	2
l	 dodatek	č.	3	ke	smlouvě	o	dílo	č.	05/2020	na	zhotovení	
stavby	„Stavební	úpravy	stávající	kanalizace	v	obci	Příkazy,	
místní	část	Hynkov	a	doplnění	kanalizace	v	obci	Příkazy,	
místní	část	Hynkov“	mezi	Obcí	Příkazy	a	MODOS	spol.	
s.r.o.,	Olomouc.	Stávající	smluvní	cena	za	provedené	dílo	
se	navyšuje	o	částku	ve	výši	163.536,17	Kč	bez	DPH	
l	 podání	žádosti	o	dotaci	na	rekonstrukci	víceúčelového	
asfaltového	 hřiště,	 dále	 prohlašuje	 vlastnická	 práva	
k	 pozemku	 parc.č.	 174	 v	 k.ú.	 Příkazy.	 Deklaruje,	 že	
po	 dobu	 minimálně	 10	 let	 zůstane	 hřiště	 v	 majetku	
obce.	 Zastupitelstvo	 obce	 souhlasí	 s	 realizací	 akce.	
Poskytovatelem	dotace	je	Olomoucký	kraj.	
l	 podání	 žádosti	 o	 dotaci	 z	 dotačního	 titulu	 „Stromy	
pro	 budoucnost“,	 poskytovatelem	 dotace	 je	 Státní	 fond	
životního	prostředí.	Dotace	je	100%.	
	
Zastupitelstvo obce dne 1.4.2021  schválilo:	
l	 výsledek	 výběrového	 řízení	 na	 veřejnou	 zakázku:	
„Rekonstrukce	 víceúčelového	 asfaltového	 hřiště	 -	
Příkazy“.	Byla	vybrána	nabídka:	Sportovní	podlahy	Zlín,	
s.r.o.,	ve	výši	3.373.825,-	Kč	bez	DPH.	

	Josef Škrabal

V Hanáckém muzeu v přírodě přibude 
unikátní roubená stavba

	 Do	 konce	 letošního	 roku	 areál	 Hanáckého	 muzea		
v	přírodě	rozšíří	nová	stavba	-	unikátní,	bezmála	pět	století	
stará	 stodola	 ze	 Skaličky.	 Pro	 návštěvníky	 muzea	 bude	
slavnostně	 zpřístupněna	 na	 začátku	 nové	 návštěvnické	
sezóny	-	v	květnu	2022.

	 Na	 první	 pohled	 obyčejná	 roubená	 stodola	 stála	
původně	za	selskou	usedlostí	čp.	3	ve	Skaličce	u	Hranic	
v	okrese	Přerov,	 tedy	 takřka	na	okraji	Hané.	Přestože	 si		
v	případě	dřevěné	architektury	jistě	vybavíme	spíše	horské	
Valašsko,	 i	 na	 Hané	 bývaly	 původně	 roubené	 stavby	
naprosto	běžné.
	 Unikátní	 je	 datování	 dřevěných	 prvků	 této	 stodoly		
z	 doby	 kolem	 roku	 1560	 pomocí	 dendrochronologie.	Ta	
umožňuje	poměrně	přesně	zjistit	 rok	skácení	stromu	pro	
stavbu	podle	 letokruhů.	Výjimečné	datování	řadí	stodolu		
k	 nejstarším	 dřevěným	 objektům	 na	 území	 České	 repu-	
bliky.	

	 Další	 zajímavostí	 je	 roubená	 konstrukce,	 která	 není	
sestavena	z	klasických	 tesaných	 trámů,	ale	z	mohutných	
kuláčů	o	průměru	kolem	50	cm	rozštípnutých	na	poloviny.	

www.prikazy.cz
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1. Skalička čp. 3 – nálezový stav. 
Foto: Radek Bryol, duben 2015, archiv NMvP.

Lavička 1 Lavička 2

Lavička 4Lavička 3

2. Pohled na parcelu, kde bude stát nová stavba. 
Foto: Pavel Rozsíval, únor 2021, archiv NMvP.

Jeden	kmen	tak	byl	po	rozštípnutí	použit	ve	dvou	stěnách.
	 V	Hanáckém	muzeu	v	přírodě	má	tato	stodola	nezas-	
tupitelné	 místo,	 a	 to	 nejen	 z	 důvodu	 záchrany	 unikátní	
památky.	V	případě	stodoly	ze	Skaličky	můžeme	ukázat,	
jak	 vypadaly	 dřevěné	 stavby	 na	 Hané	 před	 masivním	
rozvojem	 hliněné	 architektury.	 Také	 v	 Příkazích,	 kde	 se	
v	současné	expozici	zachovaly	mohutné	hliněné	stodoly,	
stávaly	 ještě	 v	 1.	 polovině	 19.	 století	 stodoly	 dřevěné.	
Koneckonců	 i	 nedaleko	 místa	 připravované	 stavby,	 dle	
stabilního	 katastru	 z	 roku	 1834,	 stála	 původně	 dřevěná	
stodola,	která	náležela	ke	statku	čp.	53.

	 V	současné	době	je	na	místě	budoucí	stavby,	mezi	první	
a	druhou	špaletovou	stodolou,	již	hotový	kamenný	podklad	
s	hliněnou	dusanou	vrstvou	mlatu.	Samotná	roubená	stavba	
byla	 na	 podzim	 minulého	 roku	 rozebrána	 a	 umístěna	
do	 Frenštátu	 pod	 Radhoštěm,	 kde	 na	 konzervátorském	
pracovišti	Národního	muzea	v	přírodě	(NMvP)	probíhají	
nezbytné	 konzervátorské,	 restaurátorské	 a	 tesařské	
zásahy.	 Od	 června	 2021	 budou	 jednotlivé	 roubené	 části	
postupně	převezeny	do	Příkaz	a	stodola	se	začne	na	místě	
kompletovat.	S	průběhem	řemeslných	prací	se	tak	mohou	
seznámit	na	vlastní	oči	i	návštěvníci	muzea.

www.prikazy.cz
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Místa k odpočinku a zamyšlení

	 najdeme	i	v	okolí	našeho	bydliště.	Někdy	stačí	zastavit	
a	opřít	se	o	kmen	stromu,	jindy	se	nám	zachce	pobýt	na	
místě	déle,	podívat	se	do	kraje,	zamyslet	se	či	zavzpomínat	
a	ulevit	unavenému	tělu.
	 A	máme	nyní	i	dál	od	dědiny,	ale	v	katastru	naší	obce	
možnost	usednout	na	nových	lavičkách.	Jsou	vyrobeny	ze	
stromů	 z	 příkazských	Sečí.	 Ze	 starého	 suchého	 statného	
dubu,	který	povalil	vítr,	byly	vyřezány	zdravé	části,	které	
se	 daly	 použít.	 Z	 nich	 nařezal	 fošny	 ve	 své	 provozovně	

Biocentrum „Padělky“

	 Po	letech	složitých	příprav	vzniká	v	lokalitě	„Padělky“	
za	dálnicí	ve	směru	na	Vojnice	kousek	přírody.	V	rozlehlém	
lánu	 orné	 půdy	 mezi	 Příkazy,	 Vojnicemi	 a	 Senicí	 na	
Hané	se	dlouhodobě	snažíme	vysazovat	dřeviny.	Agrární		
step,	 jak	 jsou	někdy	tyto	oblasti	nazývány,	rozčleňujeme	
liniemi	stromů,	keřů,	zatravněných	polních	cest	a	dalších	
doprovodných	opatření.	
	 Doposud	 byl	 největším	 realizovaným	 opatřením	 cca	
1	 ha	 lesík	 listnatých	 dřevin	 realizovaný	 po	 pravé	 straně	
cesty	 na	 Vojnice	 mysliveckým	 sdružením.	 Na	 něj	 nyní	
navazujeme	 další,	 více	 jak	 3	 ha	 etapou	 krajinářských	
opatření.	Svým	rozsahem	je	takovéto	opatření	výjimečné	
nejen	v	naší	obci,	ale	i	v	celém	regionu	střední	Hané.
	 V	 biocentru	 „Padělky“	 bude	 vysazeno	 několik	 tisíc	
sazenic	 domácích	 druhů	 listnatých	 dřevin,	 vybudován	
zde	bude	téměř	půlhektarový	„nebezký“	rybníček	s	ptačí	
pozorovatelnou.	Zajímavostí	bude	větrné	čerpadlo,	dotující	
rybníček	vodou	v	obdobích	sucha.
	 Obecní	 rozpočet	 je	 samozřejmě	 vždy	 napjatý.	
Infrastruktura,	škola,	hřiště….	vždy	je	kam	investovat.	Slu-	
ší	se	proto	také	připomenout,	že	díky	pečlivé	přípravě	zís-	
kali	jsme	pro	realizaci	biocentra	100%	dotaci	z	Operační-	
ho	 programu	 životní	 prostředí,	 a	 to	 na	 vybudování	
biocentra	 i	 na	 jeho	 následnou	 údržbu.	 Celkové	 náklady	
realizaci	 dosáhnou	 cca	 4	 mil.	 Kč,	 ve	 veřejné	 soutěži	 na	
zhotovitele	 zvítězila	 firma	 KAVYL	 s.r.o.	 z	 Mohelna		
u	Brna,	nechť	se	jí	dílo	podaří.	
Přejme si ať nám biocentrum roste před očima.
Pěkné jaro všem 

Libor Tandler, Petr Gotthans

ing.	Libor	Tandler,	který	ještě	také	provede	jejich	finální	
ohoblování.	 Zaměstnanci	 obce	 pod	 vedením	 Václava	
Konopky	usadili	fošny	na	kmen	starého	jasanu	přímo	na	
místech,	kde	na	ně	budete	moci	usednout.
	 Někteří	už	vědí,	jiným	prozradíme,	kde	lavičky	najdou.
Zcela	nová	místa	 laviček	 jsou	u	cyklostezky	ke	Skrbeni,	
hned	u	Příkaz	 (1)	 a	před	Skrbení	 (2);	další	 i	 s	možností	
stolování	máme	u	nově	vznikajícího	lesíka	při	cyklostezce	
směrem	na	Senici	(3).	
	 U	Boží	muky	na	Haťové	cestě	dubová	lavička	bývala.
Hynkovské	 stařenky	 na	 ní	 odpočívávaly	 pod	 statným	
dubem	cestou	z	kostela.	Lavička	(4)	a	nová	Boží	muka	už	
tu	je.	Statný	dub	časem	vzroste.	Zbývá	tam	ještě	vytvořit	
malý	záhonek	s	kytičkou.	A	pokud	jsme	hodovali,	obaly	
svých	pamlsků	si	vezmeme	s	 sebou,	aby	místa,	na	která	
se	 budeme	 vracet	 nejen	 my,	 zůstávala	 stále	 pěkná	 pro	
všechny.
	 Za	 možnost	 posezení	 za	 dědinou	 je	 třeba	 poděkovat	
nejen	 výše	 jmenovaným,	 ale	 zejména	 panu	 Josefu	
Škrabalovi	–	místostarostovi	Jožkovi.

-MBM-

Nadčasová báseň z roku 1913

Drahota

Eduard Bass 

SLÁDCI	KLEJÍ	-	ZATROLENĚ
CHMEL	UŽ	ZASE	STOUPL	V	CENĚ

CHCEME-LI	JEN	SKROMNĚ	ŽÍT
PIVO	MUSÍ	PODRAŽIT

MOUKA	DRAŽŠÍ	VIZTE	CENY
KŘIČÍ	PEKAŘ	USTRAŠENÝ

CHCEME-LI	JEN	TROCHU	ŽÍT
HOUSKY	NUTNO	PODRAŽIT

ALE	NÁM	SE	NEJHŮŘ	DAŘÍ
NAŘÍKAJÍ	UZENÁŘI

CHCEME-LI	JEN	SKROMNĚ	ŽÍT
BUŘTY	NUTNO	PODRAŽIT

PAN	DOMÁCÍ	HNED	SE	STRAŠÍ
MASO,	PIVO,	CHLÉB	JE	DRAŽŠÍ
CHCEME-LI	JEN	SKROMNĚ	ŽÍT

ČINŽI	NUTNO	PŘIRAZIT

KDOPAK	BY	SE	TOHO	NELEK
STÁT	TÍM	TRPÍ	JAKO	CELEK

ABY	MOHL	VYJÍTI
NUTNO	DANĚ	ZVÝŠITI

KONSUMENTU	NELZE	VÍCE
NEŽLI	JÍT	A	OBĚSIT	SE

UČIŇ	TO	VŠAK	NEPRODLENĚ
DOKUD	ŠPAGÁT	NESTOUP	V	CENĚ

	 Aktuální	informace	o	transferu	stodoly,	která	je	jedním	
z	 posledních	 dokladů	 původně	 dominantně	 rozšířeného	
dřevěného	 stavitelství	 v	 nížinných	 částech	 Moravy,	
zájemci	naleznou	také	na	webových	nebo	facebookových	
stránkách	muzea.

Radek Bryol – Josef Urban
Národní muzeum v přírodě

www.prikazy.cz
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ODPADOVÉ OKÉNKO

	 Do	 konce měsíce června	 si	 můžete	 podat	 Žádost  
o vrácení přeplatku	 za	 neuskutečněné	 vývozy	 vašich	
nádob	na	směsný	komunální	odpad	za	rok	2020.	
Tuto	 žádost	 si	 můžete	 stáhnout	 na	 webu	 obce		
www.prikazy.cz	 v	 kolonce	 ODPADOVÉ	 HOSPODÁŘ-	
STVÍ	nebo	si	ji	můžete	vyplnit	přímo	na	obecním	úřadě,	

kde	Vám	pracovnice	obce	sdělí,	kolikrát	byla	vaše	sběrná	
nádoba	vyvezena.	Vratka	 za	 jeden	neuskutečněný	vývoz	
malé	nádoby	je	60,-	Kč,	za	vývoz	velké	nádoby	100,-	Kč.

	 Dále	 si	 můžete	 v	 přiložených	 tabulkách	 a	 grafech		
prohlédnout,		jak	se	vyvíjela	produkce	odpadů	v	naší	obci	
za	posledních	9	let.
	 Sestavila	je	společnost	ASPHA	s.	r.	o.,	Brno,	která	nám	
pomáhala	 nastavit	 svoz	 směsného	 komunálního	 odpadu	
pomocí	očipovaných	popelnic.
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Papírové a lepenkové obaly a papír Plastové obaly a plasty
Skleněné obaly a sklo Směsný komunální odpad

4% 3% 3%

42%

48%

Před zavedením door-to-door systému svozu 
papíru a plastu - rok 2017

Papír Plast Sklo Bio SKO

7%
6%

4%

50%

33%

Po zavedení door-to-door systému svozu papíru 
a plastu - rok 2020

Papír Plast Sklo Bio SKO

 Před - 2017 % Po - 2020 %
Papír	 21,473	 0,033605278	 39,300	 0,069683569
Plast	 20,989	 0,032847818	 35,420	 0,062803868
Sklo	 18,905	 0,029586354	 21,838	 0,038721369
Bio	 269,93	 0,42244087	 283,54	 0,502750107
SKO	 307,680	 0,481519679	 183,880	 0,326041087

Celkem	 638,977	 1,000	 563,978	 1,000

Práce na biocentruPráce v polích v minulosti

www.prikazy.cz
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